

DOI: 10.18572/2072-4160-2021-3-25-31
 УДК 347.2.3
 ББК 67.404

Гражданско-правовой оборот наркотиков и способы защиты прав его участников

Михайлова Екатерина Владимировна,

ведущий научный сотрудник сектора гражданского права, гражданского и арбитражного процесса Института государства и права Российской академии наук, доктор юридических наук, доцент (г. Москва)
e.v.mihailova@bk.ru

Цель: преодоление пробела в научных исследованиях и законодательном регулировании легального оборота наркотических средств и психотропных веществ, способах и формах защиты прав их участников, определение правового режима и оборотоспособности наркотических средств и психотропных веществ как объектов гражданского права, видов и природы гражданских правоотношений в сфере легального оборота наркотических средств и психотропных веществ, способов и форм защиты прав их участников.

Задача: анализ теоретических и законодательных основ легального гражданско-правового оборота наркотических средств и психотропных веществ, способов и форм защиты прав его участников.

Методологическая основа исследования: научно-аналитический подход, нормативный анализ, формально-юридический подход.

Выводы: определено понятие, признаки, оборотоспособность и правовой режим наркотических средств и психотропных веществ как объектов гражданского оборота, классифицированы правоотношения в сфере легального оборота наркотических средств и психотропных веществ, показано влияние их правовой природы на способы и процессуальные формы защиты прав их участников.

Научная значимость состоит в выявлении факторов, обуславливающих специфику гражданско-правового оборота наркотических средств и психотропных веществ и процессуальные особенности защиты прав его участников.

Практическая значимость заключается в предложениях по совершенствованию гражданского и гражданско-процессуального законодательства, регулирующего легальный оборот наркотических средств и психотропных веществ, и защиты прав его участников.

Ключевые слова: объект гражданского права, гражданский оборот, частноправовое отношение, публично-правовое отношение, администрирование гражданского оборота, правовой режим объектов гражданских прав, оборотоспособность, наркотики, наркотические средства и психотропные вещества, лицензирование, государственная монополия, защита прав участников легального оборота наркотических средств и психотропных веществ, гражданское судопроизводство, административное судопроизводство.

The Civil Law Circulation of Drugs and Means of Protection of Rights of Parties Thereto

Ekaterina V. Mikhaylova

Leading Research Scientist of the Department of Civil Law, Civil and Arbitral Procedure of the Institute of State and Law of the Russian Academy of Sciences
 LL.D., Associate Professor (Moscow)

Purpose: bridging the gap in scientific research and legislative regulation of the legal circulation of narcotic drugs and psychotropic substances, methods and forms of protecting the rights of their participants, determining the legal regime and the circulability of narcotic drugs and psychotropic substances as objects of civil law, types and nature of civil legal relations in the field of legal turnover of narcotic drugs and psychotropic substances, methods and forms of protecting the rights of their participants.

Task: analysis of the theoretical and legislative foundations of the legal civil law turnover of narcotic drugs and psychotropic substances, methods and forms of protecting the rights of its participants.

Methodological basis of the research: scientific and analytical approach, normative analysis, formal legal approach.

Conclusions: the concept, signs, turnover capacity and legal regime of narcotic drugs and psychotropic substances as objects of civil circulation are defined, legal relations in the field of legal circulation of narcotic drugs and psychotropic substances are classified, the influence of their legal nature on the methods and procedural forms of protecting the rights of their participants is shown.

The scientific relevance lies in identifying the factors that determine the specifics of the civil law turnover of narcotic drugs and psychotropic substances and the procedural features of protecting the rights of its participants.

The practical relevance lies in proposals for improving the civil and civil procedural legislation regulating the legal circulation of narcotic drugs and psychotropic substances and protecting the rights of its participants.

Keywords: object of civil law, civil turnover, private law relations, public law relations, administration of civil turnover, legal regime of objects of civil rights, turnover capacity, drugs, narcotic drugs and psychotropic substances, licensing, state monopoly, protection of the rights of participants in the legal turnover of narcotic drugs and psychotropic substances substances, civil proceedings, administrative proceedings.